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96. møde.  

Fredag den 7. maj kl. 11. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Folketinget har i dag besøg af gæster fra 

det færøske lagting. Skal vi rejse os og byde 
dem velkommen! 

(Medlemmerne rejste sig). 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
I skrivelse af gårs dato meddeler inden- 

rigsministeren, at han ønsker skriftligt at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om værne- 
pligtiges anvendelse til civilt arbejde. 

(Lovf. nr. 249). 

Retsudvalget har afgivet betænkning 
over: 

Forslag til lov om ændring af retsplejelo- 
ven, udpantningsloven og lov om inddri- 
velse af underholdsbidrag. (Udlæg og ud- 
pantning m. v.) (Lovf. nr. 18) og forslag til 
lov om fremgangsmåden ved inddrivelse af 
skatter og afgifter m. v. (Lovf. nr. 19) 

samt over: 
Forslag til lov om erstatning fra staten til 

ofre for forbrydelser. (Lovf. nr. 144). 
Eksemplarer vil blive omdelt. 

Arbejdsmarkedsudvalget har afgivet be- 
tænkning over forslag til lov om ændring af 
lov om tjenestemandspension. (Lovf. nr. 
136). Eksemplarer vil blive omdelt. 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Indenrigsministeren (Egon Jensen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 

ting at fremsætte forslag til lov om ændring 
af lov om værnepligtiges anvendelse til civilt 
arbejde. 

Situationen på værnepligtsområdet i dag 
er den, at kun en del af de tjenstdygtige 
værnepligtige indkaldes til normal værne- 
pligtstjeneste. Denne omstændighed har 
aktualiseret spørgsmålet om at indføre en 
såkaldt værnepligtsløn, og på denne bag- 
grund har forsvarsministeren og jeg som 
indenrigsminister ansøgt om bevillingsmæs- 
sig tilslutning til, at der over en 3-årig peri- 
ode, begyndende den 1. april 1976, ydes 
forsvarets og civilforsvarets værnepligtige 
en væsentligt forbedret aflønning. 

Hvis der skulle gives 'de civile værneplig- 
tige en lønforbedring svarende til den, der 
stiles mod for forsvarets og civilforsvarets 
værnepligtige, ville de civile værnepligtige 
økonomisk blive stillet på samme måde som 
ved beskæftigelse på det almindelige ar- 
bejdsmarked, og det måtte derfor forudses, 
at deres længere tjenestetid 홢 12 måneder 
i modsætning til 9 måneder for forsvarets 
menige 홢 ikke ville blive anset som en byr- 
de i samme omfang som hidtil, men måske i 
visse tilfælde snarere som en fordel. Hertil 
kommer, at værnepligtslønnen ville kunne 
give anledning til problemer i forhold til 
lavtlønnede ansatte på visse udstatione- 
ringssteder. 

Det foreslås derfor at ændre civilværne- 
pligtsloven således, at de civile værneplig- 
tige ikke længere i lønningsmæssig hense- 
ende skal være ligestillede med forsvarets 
værnepligtige, men at ydelserne til de civile 
værnepligtige fastsættes af indenrigsminis- 
teren med tilslutning fra folketingets fi- 
nansudvalg. Det er tanken at bevare de ci- 
vile værnepligtiges nuværende ydelser, dog 
således at disse ydelser 홢 som hidtil 홢 pr. 
1. april 1976 reguleres som kompensation 
for de stigende leveomkostninger. 

Det må erkendes, at en ophævelse af den 
nugældende ligelønsbestemmelse i civil- 
værnepligtsloven vil forrykke balancefor- 
holdet mellem forsvarets værnepligtige på 
den ene side og de civile værnepligtige på 
den anden side, og der stilles derfor forslag 
om, at tjenestetiden for de civile værneplig- 
tige nedsættes fra 12 måneder til 11 måne- 
der. 

Under hensyn til den planlagte trinvise 
ikrafttræden af værnepligtslønnen indehol- 
der forslaget en bestemmelse, der skaber 
hjemmel for at fastsætte en gradvis nedsæt- 
telse af tjenestetiden. 
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[Indenrigsministeren.] 
Lovforslaget indeholder desuden en be- 

stemmelse, der begrænser det tidsrum, 
hvori man kan søge om overførelse til mili- 
tærtjeneste. 

Med disse ord skal jeg anbefale lovforsla- 
get til det høje tings velvillige og 홢 under 
hensyn til ikrafttrædelsestidspunktet for 
værnepligtslønnen 홢 meget hurtige be- 
handling. 

Den første dag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 

indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Erhard Jakobsen. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede 
orlov meddeles fra og med den 10. maj 1976, 
og at stedfortræderen indkaldes som midler- 
tidigt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

Ordføreren for udvalget til valgs prøvelse 
(Poul Dam) (SF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele 

hr. Erhard Jakobsen orlov på grund af mid- 
lertidig udsendelse i offentligt hverv, og jeg 
skal herefter gøre indstilling om godkendelse 
af stedfortræderen som midlertidigt med- 
lem. Det drejer sig om civiløkonom Lars 
Abel, der er første stedfortræder for cen- 
trum-demokraterne i Københavns amts- 
kreds, hvor hr. Erhard Jakobsen er valgt. 

Udvalget til valgs prøvelse har behandlet 
sagen, og jeg kan på udvalgets vegne afgive 
følgende: 

Indstilling. 
Civiløkonom Lars Abel godkendes som 

midlertidigt medlem af folketinget fra og 
med den 10. maj 1976. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 150 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om fremme af forespørgsel til 

statsministeren af Knud Jespersen. 
(Forespørgsel nr. XIX. Anmeldt 6/5 76). 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg tingets 
samtykke dertil som givet. (Ophold). Det er 
givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om mål og vægt. 
(Lovforslag nr. 171. Fremsat 28/1 76. 

Første behandling 17/2 76. Betænkning 23/4 
76. Anden behandling 5/5 76). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 150 stemmer; 1 
medlem stemte hverken for eller imod. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmi- 

nisteren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om styrelse af sociale og visse 
sundhedsmæssige anliggender. (Oprettelse af 
daginstitutionsnævn) [af Ebba Strange 
m. fl.]. 

(Lovforslag nr. 54. Fremsat 24/10 75. 
Første behandling 27/11 75. Betænkning 
29/4 76. Anden behandling 5/5 76). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
forkastedes med 129 stemmer mod 21; 2 
medlemmer stemte hverken for eller imod. 
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